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obec Ves tec
vás zve na

PÁLENÍ ČARODĚJNIC
30. 4. 2023 od 16 hodin

na louce za rybníkem

ZAPÁLENÍ OHNĚ 

OKOLO 19. HODINY

ZAHRAJE KAPELA PAŠÁCI

kytary vítány

opékání buřtů

úkoly pro děti

minidisko

vyhlášení nejhezčí dětské masky

volba jména čarodějnice

mažoretky

fotokoutek
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V  minulém čísle vám byl slíben článek 
o výstavbě trasy metra D, která bude mít 
svou konečnou stanici na hranici katastru 
naší obce. V rubrice Aktuálně si tak může-
te přečíst mnoho zajímavého o nově při-
pravované lince metra D a prohlédnout si 
unikátní fotografi e z  ražby nových stanic. 
Nezbývá než věřit, že se novým metrem 
svezeme až k hranici Vestce ještě v tomto 
desetiletí.

V  polovině února proběhlo v  BIOCEVu 
další veřejné setkání ohledně naší Zelené 
páteře. Informace o tom, jak se daří tento 
projekt realizovat, ale také o plánované re-
vitalizaci návsi včetně nových trvalkových 
záhonů vám přinášíme v rubrice Z obce. 

Věděli jste o tom, že bydlíte ve „hvězdném 
regionu“? Vestec je součástí STAR, tedy 
Science and Technology Advanced Regi-
on, kam patří společně se sousedními Zlat-
níky-Hodkovicemi a Dolními Břežany. Co 
to vlastně STAR je, jak a proč vzniká a jaké 
má vize, najdete v Tématu tohoto vydání.

Editorial

Naše fotbalová mládež by se chtěla omlu-
vit veřejnosti, že od dubna do prázdnin 
budou jejich tréninky probíhat na louce 
u pódia, aby se nezatěžoval nový trávník 
v  tréninkovém areálu. Věřím, že návštěv-
níci budou mít pro toto dočasné omezení 
pochopení.

Na konci dubna nás čeká tradiční pálení 
čarodějnic. Pozvánku najdete na vedlejší 
stránce a já se těším, že si tuto akci opět 
užijeme. Přeji vám příjemné jarní dny.

Tibor Švec 
starosta@vestec.cz

Vážení čtenáři,

minulý měsíc proběhl pravidelný audit hospodaření obce Vestec 
a z podrobné zprávy auditorů mohu citovat následující: „Při přezkoumání 
hospodaření územního celku obec Vestec za rok 2022 jsme nezjistili 
žádné chyby a nedostatky. Neučinili jsme žádná zjištění, která by nás vedla 
k domněnce, že existují případná rizika, která mohou mít v budoucnosti 
negativní dopad na hospodaření územního celku obec Vestec.“ Jsem rád, 
že obec si tak stále udržuje správný kurz v hospodaření, který jsme společně 
nastavili, a zpráva auditora to jen potvrzuje.

Tibor Švec
starosta obce
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Stříkaná PUR pěna je jedním zɬnejefektivnějších 
izolačních materiálů pro kompletní zateplení 
domů aɬprůmyslových staveb.

Vhodné pro novostavby i rekonstrukce.

(+420) 603 447 124
puring@puring.cz

Moderní způsob
izolace budov

Rychlá a efektivní 
aplikace

Úspora nákladů 
na vytápění

Certifikované pěny 
s garancí kvality

www.puring.cz
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Automatizovaný externí 

defi brilátor a aplikace 

záchranka
Automatizovaný Externí Defi brilátor 
(AED) je přístroj, který se v případě do-
stupnosti stává nedílnou součást zá-
kladní neodkladné resuscitace. V čase 
srdeční zástavy je řada osob postižena 
život ohrožující poruchou srdečního ryt-
mu – komorovou fi brilací. Prostřednic-
tvím AED je možné dodat kontrolovaný 
elektrický výboj nazývaný defi brilace, 
který může obnovit normální srdeční 

rytmus. Pokud je defi brilace provedena 
3-5 minut od náhlého kolapsu, je prav-
děpodobnost obnovení srdečního obě-
hu 50-75 %. Veřejný přístup k AED tak 

představuje vyšší šanci na obnovení 

srdečního oběhu ještě před příjezdem 

záchranné služby.

AED je mikroprocesorem řízený přístroj, 
který mohou obsluhovat i nevyškolení 

zachránci. Po zapnutí přístroje je za-
chránce okamžitě naváděn hlasovou 
a obrazovou nápovědou přístroje.

Veřejně dostupné AED ve Vestci 

Protože lidský život je nenahraditelný, 
používá Obecní policie Vestec AED již 
několik let ve svých služebních vozi-
dlech. Dále jsou AED umístěny také ve 
vozidlech JSDH Vestec a nově je na-
jdete i na dvou dalších místech v obci.

Prvním místem je budova obecního 

úřadu na adrese Vestecká 3, kde je do-
stupný hned vlevo za vstupními dveř-
mi. Mimo provozní hodiny OÚ je nutné 
volat na linku 112, 155 nebo obecní poli-
cii na tel. 739 156 156 pro zpřístupnění.
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Aktuálně

Druhým místem, kde je veřejně do-
stupný AED, je budova TJ Viktoria 

Vestec na adrese U  Hřiště 575. Zde 
je AED umístěn vlevo od vstupních 
dveří do budovy šaten. Pro jeho zpří-
stupnění je také potřeba zavolat lin-
ku 112, 155 nebo obecní policii na tel. 
739 156 156.

Mobilní aplikace ZÁCHRANKA

Mobilní aplikace ZÁCHRANKA nabí-

zí ucelenou databázi všech veřejně 

dostupných defi brilátorů v  České re-

publice, kterou využívá i  zdravotnická 
záchranná služba (ZZS). V případě po-
zorovaného kolapsu postiženého je 
zachránce i  operátor ZZS na základě 
znalosti polohy pacienta schopen zajis-
tit rychlou dostupnost přístroje AED.

Mobilní aplikace ZÁCHRANKA však 
neslouží jen k  vyhledávání AED, ale 
poskytuje také službu nouzového tla-
čítka pro přivolání záchranné služby, 
Horské služby či návody pro poskyt-
nutí laické první pomoci. K  dispozici 
je na adrese www.zachrankaapp.cz, 

kde najdete odkazy pro stažení. Nikdy 
nevíte, kdy by se vám mohla hodit.
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Aktuálně

Rybářské povolenky na rok 2023 lze zakoupit od 3. dubna pouze na OÚ Vestec, 
Vestecká 3 v provozních hodinách. Nově je také v nabídce víkendová povolenka 
(sobota + neděle). Rybáři s trvalým pobytem ve Vestci mají zvýhodněnou cenu. 
Více informací a rybářský řád najdete na stránkách vestec.cz/rybarske-povolenky

Připomínáme, že poplatek za psa je splatný ke dni 31. 3. 2023 a jeho neuhrazení 
může být důvodem k zamítnutí žádosti Příspěvek na bydlení. Ceník a informace 
k platbě naleznete na vestec.cz/mistni-poplatky

Rybářské 

povolenky 2023

Máte zaplacené 
poplatky za psy?

CENY POVOLENEK PRO RYBNÍK „Vestecký“ pro rok 2023

Doba platnosti Dospělí
Děti 

do 15 let*

Možnost ponechání ulovených 

ušlechtilých ryb

ROČNÍ 3 600 Kč 1 800 Kč 10 ks

ROČNÍ
trvalý pobyt Vestec 1 800 Kč 900 Kč 10 ks

ROČNÍ (ZTP nebo ZTP/P) 1 800 Kč 10 ks

ROČNÍ (ZTP nebo ZTP/P) 
trvalý pobyt Vestec 900 Kč 10 ks

VÍKENDOVÁ 
(sobota - neděle) 800 Kč 400 Kč 2 ks

(celkem za oba dny tzn. 1+1, 2+0, 0+2)

JEDNODENNÍ 500 Kč 250 Kč 1 ks
*Pro děti do 15 let je nutný doprovod osoby starší 18 let. Lov povolen pouze na 1 prut.
Doba rybolovu je dána rybářským řádem platným pro rok 2023. 

https://vestec.cz/rybarske-povolenky
https://vestec.cz/mistni-poplatky/
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Ještě před lety se nám trasa D praž-
ského metra směrem na jih zdála 
jako neskutečně daleká budoucnost, 
vždyť se plánovala téměř 30 let. Ale 
konečně se “modrá” trasa začala sta-
vět. Je čtvrtou trasou pražské pod-
zemní dráhy a  propojí oblasti jižní 
části Prahy s centrem. Hlavním cílem 
je zlepšit problematickou dopravní 
situaci asi sto padesáti tisíc obyvatel 
Krče, Lhotky, Libuše a  Písnice. Vý-
znamnou změnu v  dopravě přinese 
ale i nám.

Tímto článkem plníme slib, který 

jsme vám dali v minulém vydání 

Vesteckých listů společně s mís-

tostarostou Reném Tůmou. Využili 

jsme unikátní fotografi e z budova-

ného tunelu stanice Olbrachtova, 

které nám poskytl Miroslav Kos. 

Stavba prvního úseku Pankrác – Ol-
brachtova byla zahájena loni v dubnu, 
letos je naplánováno zahájení výstav-
by úseku Olbrachtova – Nové Dvory, 
o rok později části severně Pankrác – 
Náměstí Míru. V roce 2025 by měla být 
zahájena výstavba úseku Nové Dvory 
– Depo Písnice a  všechny úseky by 
měly být otevřeny koncem roku 2029.

“Modrá” trasa míří k nám
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Na stavbě stanice Olbrachtova 

Stanice Olbrachtova, z  jejíž stavby 
máme fotografi e, bude mít délku 221 
metrů a šířku 32 metrů, výška nadloží 
nad stropem stanice bude 20 – 25 me-
trů. Stanice je ražena metodou NRTM, 
což je rakouská tunelovací metoda, kte-
rá byla při  výstavbě pražského metra 
použita poprvé v devadesátých letech 
při ražbě levého jednokolejného tunelu 
mezi stanicemi Kolbenova a Hloubětín 
v  rámci tehdejšího prodloužení me-
tra B. V  rámci první etapy zhotovitelé 
postaví dvě stanice – Pankrác D a Ol-
brachtova. Stanice Olbrachtova získá 
dvě pražská prvenství. Bude to první 
ražená dvojlodní stanice a bude první 
s nástupišti v oblouku tratě. 

Miroslav Kos se s námi podělil o své 
zážitky při návštěvě staveniště: „Za-
jímavé i  unikátní při stavbě je to, že 
jediná přístupová cesta pro lidi, auta 
a  stroje je možná jedině šachtou, 
a odběr hornin musí probíhat pomo-
cí jeřábu. Z důvodu zastavěné oblasti 
tu nebylo možno razit boční štolu pro 
odvoz materiálu, proto se vše tahá je-
řábem v kontejneru. Hloubka je asi 64 
metrů a štola, kterou jsme procházeli, 
vede pod stávající trasou metra C. Na 
stavbě pracují lidé s vysokou kvalifi ka-
cí a specializací a potýkají se opravdu 
s  těžkými pracovními podmínkami, 
zejména s vlhkem, blátem a hlukem.“ 

Aktuálně
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Konečná stanice Depo Písnice

Celý úsek trasy D bude mít 10,6 ki-
lometrů a  zahrnuje deset stanic: 
Náměstí míru (přestup na linku A), Ná-
městí Bratří Synků, Pankrác (přestup 
na linku C), Olbrachtova, Nádraží Krč, 
Nemocnice Krč, Nové Dvory, Libuš, 
Písnice a Depo Písnice. 

Nás bude nejvíce zajímat právě koneč-
ná stanice Depo Písnice, kterou bude-
me mít nejblíže. Stanice je hloubená 
pouze 7 metrů pod povrchem, s jedním 
vestibulem a  dvěma výstupy. Vznikne 
kousek za severním okrajem Vestce, 
v místech, kde dnes stojí různé haly, jak 
je patrné z  mapky. Bude významným 
přestupním místem do regionu na jih od 
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Prahy, s velkým terminálem pro autobu-
sy a rozsáhlým parkovištěm P+R na stře-
še depa o kapacitě zhruba 800 míst. 

V nových tunelech se nesvezeme klasic-
kým metrem, jaké známe ze stávajících 
linek, ale podélně průchozími vlakový-
mi soupravami s plně automatizovaným 
provozem bez strojvůdce. Novým stan-
dardem by se měly stát i bezpečnostní 
stěny s posuvnými dveřmi mezi nástu-
pištěm a kolejemi nebo nejmodernější 
generace zabezpečovacího a  řídicího 
systému řízení souprav založeného na 
komunikaci (CBTC). Jeho výhodou je 
fl exibilita intervalů v závislosti na množ-
ství cestujících.

Pražské metro jezdí od roku 1974, má 
zatím 61 stanic a 65 kilometrů. 

Ofi ciální vizualizace trasy D je ve videu 
k dispozici zde: https://www.youtube.
com/watch?v=wbegBXzZTmQ&t=38s

Ale pozor, nenechte se klamat 
poslední větou, tam se totiž 
slibuje uvedení do provozu 

v roce 2020. 

Aktuálně

https://www.youtube.com/watch?v=wbegBXzZTmQ&t=38s
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STAR není jen hvězda
Vzhledem k tomu, že se stále častěji v příspěvcích 
v našich listech objevují zmínky o regionu STAR, chtěli 
bychom přiblížit, co vše představuje a jaký je jeho 
význam. Je to téma velice zajímavé, ale také rozsáhlé, 
proto jsme se rozhodli, že se mu budeme věnovat 
průběžně.

Na úvod stručné představení. Slovo 
STAR není pouze hvězda, ale STAR 
je zkratka „Science and Technology 
Advanced Region“ a  tvoří ho tři obce: 
Dolní Břežany, Zlatníky-Hodkovice 
a  Vestec. Někteří lidé ani netuší, že 
právě tady u nás, kousek od Prahy, vy-
rostl významný soubor vědeckých a vý-
zkumných center, v nichž špičkoví vědci 
pracují na projektech světového význa-
mu. To by samo o sobě ještě nemuselo 
být až tak zajímavé, pokud by se sem 
zároveň nepodařilo soustředit i  řadu 
technologických a  inovativních fi rem 

a vytvářet tak atraktivní a příznivé pro-
středí pro podnikání i pro život. Stručně 
řečeno, STAR je vědecko-technologic-
ký region, klastr tvořený silnou komuni-
tou výzkumných center, fi rem, investorů 
a nadšených místních obyvatel.

Jak vznikal STAR

Přestože nemluvíme o dávné historii, je 
těžké určit, kdy se přesně začal STAR 
rodit.

Všichni zainteresovaní se však shodují, 
že jeho pomyslným otcem, vizionářem 
i  hybnou silou byl, bohužel již minulý 
rok zesnulý, Věslav Michalik, starosta 
obce Dolní Břežany. Byl to on, kdo na 
začátku spojil své síly s  vedením blíz-
kých obcí skýtajících podobný poten-
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Téma

ciál, tedy především s  Jiřím Rezkem, 
starostou Zlatníků-Hodkovic, a  Tibo-
rem Švecem, starostou Vestce. Společ-
nými silami přesvědčili nejen politiky, 
vědce a podnikatele, ale postupně i ob-
čany zapojených obcí o  tom, že zde 
vzniká něco výjimečného, co si zaslou-
ží jejich pozornost a  co při správném 
uchopení přinese obrovský potenciál 
daleko přesahující rámec vědeckých 
a výzkumných institutů. Samotná histo-
rie zdejšího fungujícího ekosystému se 
však začala psát už podstatně dříve. 

Chceme „mozkovny“, ne „montovny“

Když bychom se ohlédli o  pár desí-
tek let zpět, jistě si vzpomeneme, že 

většina českých obcí se v určité době 
potýkala se zanedbaným stavem. Na 
rozvoj chyběly peníze, přilákání inves-
tic bránily často nevyřešené majetko-
vé poměry i nejistota kolem navracení 
církevních majetků. Na volných plo-
chách se stavěla především sklado-
vací a  logistická centra nepřinášející 
vyšší přidanou hodnotu, a  zatěžující 
své okolí nárůstem dopravy. S  tímto 
stavem se starostové obcí Dolní Bře-
žany, Vestec a  Zlatníky-Hodkovice 
nehodlali smířit a postupně investova-
li do infrastruktury a zlepšování míst-
ních podmínek. Hledali vhodné fi rmy 
a investory, kteří by napomohli rozvoji 
obcí a pro občany přinesli více pozitiv 
než negativ. Snažili se pro tyto účely 
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zajistit pozemky, přičemž s  ohledem 
na tehdejší nejistoty kolem restitucí 
museli často vyjednávat jak s církve-
mi, tak se stávajícími vlastníky. Chtěli, 
aby vznikaly fi rmy a instituce s přida-
nou hodnotou. A tak začíná příběh, jak 
se rodí významný region STAR takzva-
ně odspodu, nikoliv z rozhodnutí hejt-

manů, či dokonce vlád. Navíc, hned 
chvíli po svém vzniku si zasloužil oce-
nění Investičně atraktivní region roku 
2016 a stále patří k ekonomikám Ev-
ropské unie s vysokým potenciálem.

Dnes jsme přinesli hlavně shrnutí, co 
STAR znamená a  proč můžeme být hrdi 
na to, že jsme součástí tak unikátního 
místa. Vestec spolu s Dolními Břežany 
a Zlatníky-Hodkovicemi tvoří hlavní zá-
kladnu inovací a technologií v regionu 
STAR. Sídlí zde výzkumná centra BIO-
CEV, ELI Beamlines a  HiLASE a  řada 
dynamických fi rem, které jsou lídry ve 
svém oboru. Příště vám blíže předsta-
víme jejich úspěšné příběhy i to, jak po-
máhají rozvíjet náš region. 

Pusťte si video STAR 
a nahlédněte 

do hvězdného regionu

Vize STAR regionu 

„STAR region je fungující inovační ekosystém tvořený silnou komunitou výzkum-
ných organizací, fi rem, investorů a nadšených lokálních patriotů, kteří vzájemně 
intenzivně komunikují a spolupracují. STAR region je místem, kde se daří efektiv-
ní spolupráci výzku mu s průmyslem, přicházejí sem a vznikají zde nové znalostně 
intenzivní fi rmy s globální ambicí, které vytváří kvalitní pracovní místa. Region dis-
ponuje rozšiřujícími se výzkumnými kapacitami, které patří ve svých oborech ke 
globální špičce.“



Téma
STAR není jen hvězda

• 

• 

• 

• 

• 

• 

• 

• 

• 

• 

• 

•  

• 

• 

• 

•  

• 

• 

• 

 
 

littlefoxkunratice.cz



18    Vestecké listy  4/2023

Setkání v BIOCEVu 
nejen o aktualizaci 
Zelené páteře

V polovině února jsme měli opět příležitost setkat 
se s Ing. Klárou Salzmann Ph.D. a jejím týmem. 
V BIOCEVu byly pod jejich taktovkou na programu 
tentokrát dva body, vedle aktualizace Zelené páteře 
včetně přírodního hřbitova, to byla i první etapa 
revitalizace návsi s návrhem nových trvalkových 
záhonů a mobiliáře. 

Zelená páteř – inspirace 

pro Prahu a okolí

Krajinnému plánu se ve Vesteckých 
listech věnujeme často a na toto téma 
proběhlo už také několik veřejných 
debat. I tak je dobré připomenout, že 
Vestec byla vůbec první obcí v  ČR, 
kde se začal tvořit projekt krajinného 
plánu, tedy vize budoucí zelené in-
frastruktury na 20 až 30 let. To bylo 
v roce 2014, a v roce 2017 byl krajinný 
plán včetně Zelené páteře zapraco-
ván do územního plánu Vestce, což 
také není u jiných obcí běžné. V sou-
časné době jsou již viditelné změny, 
ke kterým v oblasti Zelené páteře do-
chází. Na první pohled je zřejmé, jak 
se území oproti roku 2014 zezelenalo. 

Tak, jak probíhaly analýzy krajiny, vzni-
kaly návrhy, různá řešení a  některé 
realizace, bylo zároveň nutné sledo-
vat vývoj, zohledňovat nové poznatky 
i  potřebné změny na daném území 
a  v  obci. Z  minulého veřejného pro-
jednávání v  květnu 2022 také vzešly 
postřehy občanů, které tým do další 
aktualizace zapracoval. Hlavní důvody, 
proč krajináři přistoupili k  aktualizaci 
Zelené páteře, vysvětlila v  úvodu se-
tkání Klára Salzmann: „Bylo to na po-
žadavek obce, a bylo potřeba vyjasnit 
prostupnost Zelené páteře, zpřesnit 
vodní režim a biodiverzitu, vybavenost 
území včetně přírodního hřbitova, 
a  také management, neboli údržbu 
ploch. Prezentujeme vám aktuální ver-
zi Zelené páteře ve Vestci, o  které si 
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stále myslíme, že by to měl být základ 
zelené přírodní infrastruktury pro celý 
region a doufáme, že se přilehlé obce 
k němu připojí. Dobrou zprávou je, že 
se v současné době vypracovávají zá-
sady zelené infrastruktury pro hlavní 
město Prahu a okolí, kde my prezentu-
jeme Zelenou páteř Vestce, jako ukáz-
ku páteřního systému, jak by to mělo 
vypadat.“

Zpřesnění vodního 

režimu i prostupnosti

Podstatou Zelené páteře 
je maximální snaha o za-
držování vody v  krajině. 
I tady došlo ke zpřesnění 
vodního režimu. Vedle 
zmeandrování vodních 
toků by měl například 

v  místě původní retenční 
nádrže pod jahodárnou 
vzniknout pro biodiverzitu 
důležitý vodní mokřadní 
svět, kde by mohlo do-
cházet k  řízenému zapla-
vování ploch, a  zároveň 
to bude vhodné místo pro 
vybudování pozorovatel-
ny ptáků. Prostupnost pro 
návštěvníky bude regu-
lována povalovými chod-
níky, čímž se zaručí klid 

pro veškerou faunu. Také nová retenční 
nádrž pod mateřskou školou bude le-
movaná mokřady. U  vodního režimu je 
v jižní části vymezena plocha prameniště 
Olšanského potoka, kde by bylo dobré 
tyto plochy minimálně zatravnit (dnes jde 
o  zemědělskou půdu), ovšem jedná se 
o  území sousedního katastru Jesenice, 
takže bude záležet na dalších jednáních. 

Z obce

VODNÍ REŽIM NÁVRHVODNÍ REŽIM DNEŠNÍ STAV



20    Vestecké listy  4/2023

Tým krajinářů se také hodně věno-
val tomu, aby byla Zelená páteř více 
průchozí, aby přibyly cyklostezky, ale 
hlavně pěší cesty a  v  mokřadních 
částech povalové chodníčky. Kolem 
rybníka by měla vést pěší cesta, kte-
rá by pak měla pokračovat kolem bu-
doucího přírodního hřbitova. 

Přírodní hřbitov v jižní části

Přírodní hřbitov s parkovištěm bude 
novou plochou v  jižní části Zelené 
páteře. Bude mít přírodní charakter, 
plocha by měla být oplocená, dělící 
zeď by měla vytvářet pocit intimity. 
V  přírodních hřbitovech zpravidla 
nejsou náhrobky, jen se umisťují 
malé cedulky na stromy, uprostřed 
bývá prostor pro smuteční obřad. 
Měl by to být takový lesík, kde bude 
docházet k  umístění popela v  eko-
logických urnách přímo do země. 
U hřbitova by mělo vzniknout parko-
viště, ale tak, aby bylo zapojené do 
krajiny s vysazenými stromy a dřevi-
nami, auta by měla parkovat na štěr-

kových trávnících. Finální podoba 
hřbitova bude teprve projektována, 
na obrázku nahoře je ilustrační sní-
mek z Lesa vzpomínek v Plzni.

Velkou část prezentace věnovali kra-
jináři záměru, jak by se mělo území 
Zelené páteře zpřístupnit lidem, aby 

!

WC

P

!

!

hřbi tov

-  HŘBITOV
- OBČERSTVENÍ
-  POZOROVATELNA
- POSEZENÍ
-  HŘIŠTĚ

VYBAVENOST
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ho mohli využívat k procházkám, po-
bytu v přírodě nebo jako obecní park, 
prostor pro rodiny a odpočinek, a aby 
tomu byla uzpůsobena odpovídající 
vybavenost, nejlépe v  duchu prvků, 
které jsou v řadě míst už využity. 

V  rámci setkání jsme se kromě jiné-
ho dozvěděli, jak by se měly plochy 
udržovat i  jaké fi nanční prostředky si 
v nejbližších letech orientačně vyžádá 
výkup pozemků a  realizace jednotli-
vých částí Zelené páteře. 

Celou prezentaci k aktualizaci Zelené 
páteře naleznete na webových strán-
kách v menu Územní plán, konkrétně 
na adrese: 
vestec.cz/uzemni-plan/zelena-pater/

Nové trvalkové záhony 

a jednotný mobiliář

Ve druhé části setkání prezentoval 
tým Kláry Salzmann další projekt, 
který je součástí krajinného plánu. 
A to návrh, jak upravit veřejnou zeleň 
a  prostor vybavit jednotným mobiliá-
řem. Jde hlavně o plochy, které jsou 
v  současné době jako veřejná zeleň 
osazeny monokulturními rostlinami 
nebo pokusem o pěstování trávníku. 
Jsou to zpravidla malé plochy podél 
komunikací, kde se dá pěstovat a udr-
žovat trávník velmi těžko. Dobře víme, 
že se občas i na tyto plochy někdo do-
stane autem, trávník nevypadá příliš 
vzhledně, a ani plochy s monokulturní 
výsadbou např. skalníku nevypadají 
příliš pěkně. Proto se tým krajinářů do-

Z obce
Zelená páteř

https://vestec.cz/uzemni-plan/zelena-pater/
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mluvil s vedením obce, že navrhne jiný 
systém, funkčnější a  zároveň méně 
náročný na údržbu.

V první etapě se jedná o ulice K Jaho-
dárně, Okružní, Ve stromkách, Nezva-
lova, U  Hrubých, Průběžná, K  Dubu 
a  U  Hřiště. Na některých místech už 
začaly přípravné práce. Trvalkové zá-
hony tu nahradí trávníky a  vysázené 
monokulturní rostliny – ty se většinou 
přesází a doplní trvalkami. Nové smí-
šené trvalkové záhony budou obsa-
hovat více druhů trvalek, cibuloviny 
a letničky, což zajistí kvetení po celou 
sezónu, minimální údržbu a  zvýšení 
biodiverzity. Trvalky doplní štěrkový 
mulč, ale tak, aby štěrk nepřepadával 
ze záhonů, aby byla lépe zadržována 
voda a neprorůstal plevel. 

Jistě se shodneme na tom, že stávají-
cí mobiliář moc parády našemu veřej-
nému prostoru nedělá a  že si určitě 
zasloužíme vizuální sjednocení tak, 
aby jednotlivé prvky včetně nábyt-
ku dotvářely charakter prostoru pro 
trávení volného času. Tým architektů 
proto navrhl jiné možnosti a předsta-
vil návrh jednotného a  praktického 
mobiliáře do našeho veřejného pro-
storu. 



Vestecké listy  4/2023    23



24    Vestecké listy  4/2023

PROSTOR PRO 
Milana Petruse, 
místostarostu obce Vestec
Ve Vestci žije 20 let a právě v dubnu je mu 47 let. Patří 
k těm, kteří se v roce 2010 zasadili o znovuzaložení Sboru 
dobrovolných hasičů, kde je do současné doby velitelem. 
Ve stejném roce se také začal zapojovat do komunální 
politiky, nejprve byl členem kontrolního výboru a od roku 
2014 jeho předsedou, po volbách v roce 2018 byl radním 
a od minulých voleb je místostarostou obce. Je hrdý na 
to, že si vše „postupně vyšlapal od podlahy“. 

Jako místostarosta se nejvíce stará 
o rozvoj z pohledu mikroregionu Dol-
nobřežansko a  vědecko-technické-
ho regionu STAR, ale kromě jiného 
i o možnosti využití komunitní energie 
pro naše spoluobčany a další význam-
né projekty. Jak sám říká, do komu-
nální politiky ho přivedla Vestecká 
spojka, o které jsme psali v minulém 
vydání. 

Když si člověk vybírá místo pro život 
své rodiny, tak si musí nastudovat, co 
podstatného se daného místa týká. 
Když jsem se rozhodl stěhovat do 
Vestce, tak jsem si prohlédl přísluš-
ný územní plán a zjistil, že je v něm 
zakreslena Vestecká spojka. Tenkrát 
jsem si řekl, že tomu musíme všemi 
dostupnými prostředky zabránit. 

Nechceme, aby tu byla ničena kraji-
na, která je zde nádherná a některé 
lokality jsou i velmi cenné z hlediska 
ochrany přírody. S  tím jsem do ko-
munální politiky šel. Jsem v produk-
tivním věku, a  tak chci pro Vestec 
a naše spoluobčany něco dělat. 

Ze Sázavy přes Prahu do Vestce

Letos je to krásných 20 let, co jsem se 
přistěhoval na vesnici s názvem Ves-
tec. Pocházím z města Sázava, bydlel 
jsem na několika místech v Praze a za 
to, že jsem se dostal až sem do Vest-
ce, vděčím náhodě. Můj tatínek, který 
pracoval v  realitách, objevil náš ny-
nější baráček, ve kterém žijeme. Mám 
to pořád živě před očima – šel jsem 
tenkrát poprvé okolo rybníka, dostal 
se na cestu u hřiště, kolem které byly 
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Prostor pro

krásné vzrostlé břízy, zeleno-bílé 
zábradlí ohraničující fotbalové hřiště 
Viktorky a  přicházeli jsme po cestě, 
která byla vyspravována rozbitými 
červenými střešními taškami. Ten 
starší domeček se zahrádkou jsme si 
okamžitě zamilovali a pro mě začaly 
zhruba čtyři roky víkendových prací 
na kompletní rekonstrukci. Ale také 
roky postupného poznávání obce 
a budování vztahů s místními, hlavně 
když jsem v hospůdce na hřišti shá-
něl nejrůznější řemeslníky. Nedokážu 
si představit, že bych tuhle nemovi-
tost měl někdy prodat a žít jinde. Je 
v  ní můj pot, krev a  čas. Mám to tu 
jako srdcovou záležitost.

Už nejsem náplava 

Já jsem vždycky měl ve velké úctě 
starousedlíky, vzpomenu například 
Jardu Skřivana st., Františka Šimečka 
st. a Karla Doudu. Právě Karla Doudy 
a dalších, kteří byli před mnoha lety 
ve vedení obce, si vážím za dvě důle-

žité skutečnosti. Jednak za to, že se 
zasadili, aby byla naše obec samo-
statná a jednak za to, že oddělili prů-
myslovou zónu od obytné části obce. 

A  ještě pár slov ke starousedlíkům. 
Přesně si pamatuju Františka Šimeč-
ka, jak mi doslova řekl: „Až tady bu-
deš 20 let, tak ti přestaneme říkat 
náplava“. A je to tady. Strašně to letí, 
nejvíc to vidím na dětech, kterým je 
dnes 12 a 15 let. A chci říct, že hlav-
ně pro naše děti to všechno děláme, 
nejen pro sebe, ale pro budoucnost 
dětí. Od začátku jsem vnímal, co pro 
nás občany obec dělá a že chci i já být 
obci prospěšný. Naše Maruška byla 
jedním z  prvních dětí, které začaly 
chodit do naší, tehdy nově postave-
né, mateřské školy a vzpomínám, jak 
příjemné bylo mít školku tak blízko. 
Tenkrát jsem přemýšlel, co dál, že 
i škola zde by byla fajn. Měli jsme to 
také jako záměr v loňském programu 
našeho Sdružení nezávislých kandi-
dátů Pro VESTEC, za které jsem v zá-
řijových volbách 2022 kandidoval. 
Ne, že chceme hned prosazovat stav-
bu školy, ale že se budeme tím zámě-
rem zabývat. Tedy, kde by základní 
škola mohla vzniknout a jestli to bude 
mít ekonomický a další smysl ji tady 
v obci vůbec stavět. A dneska víme, 
že máme možnou lokalitu, kde by se 
dala postavit, ale nedává to moc smy-
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sl. Z  vestecké  MŠ v  současné době 
každý rok odchází cca 45 dětí do zá-
kladních škol v  okolí. Do tří let nám 
ale pomalu začne klesat populační 
křivka. Už se nám těch dětí v součas-
né době tolik nerodí. Navíc je od nás 
na dosah nová škola ve Zdiměřicích 
a další velká škola se staví v Šebero-
vě, kam je to pár minut autobusem. 
Věřím, že se dokážeme díky „pře-
shraniční“ spolupráci s  městem Pra-
hou domluvit na tom, že část kapacity 
školy v  Šeberově bude rezervována 
přímo pro naše děti. Je třeba mít 
koncepci a propojit vše tak, abychom 
například pro cestu do ZŠ Zdiměřice 
vybudovali potřebnou infrastrukturu, 
aby se nám tam naše děti bezpečně 
dostaly. Tedy například chodníky, aby 
děti mohly jít z  Vestce pěšky, nebo 
cyklostezkou na koloběžce, na kole 
či skateboardu. Bezpečnost občanů, 
ale i  bezpečnost obecně, je jednou 
z mých priorit. 

Jsme moderní obec 

v blízkosti Prahy

Když bych měl stručně shrnout těch 
20 let, tak řeknu, že jsem se stěhoval 
na vesnici, kde se obrazně řečeno 
spravovaly cesty taškami a  na dvor-
cích kokrhali kohouti. Dnes vnímám 
Vestec jako velice moderní obec 
v blízkosti Prahy. Baví mě tu žít a něco 
dělat pro lidi, ať už v tom spolkovém 
životě, hlavně ve Sboru dobrovolných 
hasičů, v pracovním životě v Technic-
kých službách Dolnobřežanska, i v ko-
munální politice jako místostarosta 
obce. Nedá se to přesně oddělovat, 
jedno s druhým se prolíná. Když jsem 
končil jako obchodní ředitel ve fi rmě, 
kde jsem působil devatenáct let, tak 
se ve Vestci transformovaly Tech-
nické služby obce Vestec a  v  roce 
2016 vznikly samostatné Technické 
služby Dolnobřežanska, s.r.o., kde od 
začátku působím jako vedoucí divize 
Vodovody a kanalizace a od minulé-



Vestecké listy  4/2023    27

Vrané nad Vltavou, Dolní Břežany, 
Libeř, Ohrobec, Okrouhlo, Zlatníky 
– Hodkovice a Zvole) a každá z těch-
to obcí těží z  výhod mikroregionu. 
Z  hlediska provozování vodovodů 
a kanalizací jsme v polovině naší vize, 
už spravujeme 5 obcí a dalších 5 nás 
čeká. Všichni starostové pochopili, 
co a proč děláme, a v rámci mikrore-
gionu úzce spolupracujeme.

Spolupráce v zastupitelstvu 

i v rámci mikroregionu

Jak víte, tak patnáctičlenné  zastupi-
telstvo obce je po loňských volbách 
složeno ze zástupců dvou uskupení, 
kdy deset zastupitelů je za „Nezávislí 
s podporou Starostů“ a pět za „SNK 
pro Vestec“, kde jsem byl do zářijo-
vých voleb lídrem kandidátky. A chtěl 
bych zdůraznit, že když jsme se se-
šli s  vítězným uskupením, tak jsme 
se všichni shodli, že naším zájmem 
je maximálně spolupracovat. Takže 
v povolebním vyjednávání jsme se do-
hodli na spolupráci a na tom, kam naši 
obec povedeme tak, aby byla moder-
ní a tím směrem se ubírala, a zároveň, 
aby byla lídrem mikroregionu, u jehož 
vzniku jsme spolu s Dolními Břežany 
byli. Na důkaz ochoty spolupracovat 
jsme sepsali Programové prohlášení, 
které je k  nahlédnutí na stránkách 
obce. Z  mé pracovní pozice se čas-
to setkávám se zástupci jednotlivých 

ho roku jako ředitel divize VaK. Já to 
mám vždycky „od nuly“, do původní 
fi rmy jsem nastoupil ihned po vojně 
a z nuly jsme udělali jedničku na trhu 
s laboratorním vybavením. A tak jsem 
rád využil nabídku TSDB a vzal jsem 
to opět jako výzvu zase od nuly začít 
budovat něco nového. Navíc doma 
„u komína“, jak se říká. Byla to šťastná 
shoda okolností, kdy mě oslovil Vašek 
Drahoš s  tím, že vznikly Technické 
služby Dolnobřežanska, které zahr-
nují divizi odpadového hospodářství, 
správu veřejného osvětlení a  divizi 
provozování vodovodů a  kanalizací. 
To mi dávalo smysl a řekl jsem si, že 
do toho chci vložit svou energii a bu-
dovat zase fi rmu od nuly. No a  po 
zhruba šesti letech už sbíráme „jab-
líčka“, kdy už máme roční obrat v pro-
vozování VaK kolem 60 milionů ko-
run. Vznikli jsme jako regionální fi rma 
a dnes jsme ve fázi, kdy nás vlastní 10 
obcí (Vestec, Psáry, Březová-Oleško, 

Prostor pro
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obcí regionu, a  tak je pochopitelné, 
že se o činnost mikroregionu starám 
i z pozice místostarosty. Pozice třetího 
místostarosty, kterou nyní zastávám, 
byla v obci zřízena hlavně vzhledem 
k tomu, že po smrti Věslava Michalika 
byl do čela mikroregionu Dolnobře-
žansko logicky ustaven Tibor Švec, 
který stál společně s panem Michali-
kem u zrodu mikroregionu. Dnes mik-
roregion řídí a já zde působím jako zá-
stupce Vestce. Máme tu mikroregion 
Dolnobřežansko, jsme také součástí 
významného regionu STAR, o kterém 
se dočtete v  samostatném článku 
těchto Vesteckých listů. V  přípravě 
máme plán rozvoje vodovodů a kana-
lizací, staví se přivaděč vody od Zvo-
le do Vraného, projektujeme solární 
sušárnu kalů, čeká na nás intenzifi ka-
ce ČOV Psáry, ale je tu také důležitý 
projekt komunitní energie. A tak jsem 
si řekl, že na čtyři roky za to „dávám 
hlavu na špalek“ a chci se těmto pro-
jektům maximálně věnovat. Jsou to 
věci, se kterými přicházím dennoden-
ně do styku. Ať už řeším mikroregion, 
nebo ať řeším energie, vždyť naše fi r-
ma spravuje přes 37 odběrných míst 

s  elektrickou energií, za kterou za-
platíme kolem 5 milionů korun ročně 
a  rozhodně mě zajímá, jestli za kilo-
watu budeme platit 2 koruny a nebo 
10. Takže to jsou všechno klíčové pro-
jekty, ve kterých jsem „namočený“, je 
to moje dennodenní práce. Pomáhat 
starostům řešit tyto věci z  hlediska 
dotací, z  hlediska technického pro-
vedení i  z  hlediska komunikace se 
zhotovitelskou fi rmou, z hlediska do-
zoru stavby atd. Jsem v  tomto velmi 
důsledný, všechno chci mít „v  maš-
ličkách“ a  podle pravidel. Přece jen, 
za tu dobu mám již řadu zkušeností. 
Ve „vodařině“ jsem působil 19 let 
a  mými zákazníky nebo obchodními 
partnery byly čistírny odpadních vod, 
velcí i  malí provozovatelé vodovodů 
a  kanalizací, ale i  energetika, teplá-
renství a  různé typy laboratoří, jezdil 
jsem i na Úpravnu vody Želivka. A tak 
chci tyto zkušenosti u  nás zúročit. 
Snažím se být tvrdý, ale spravedlivý. 
Je to v  zájmu Vestce i mikroregionu 
Dolnobřežanska. Zároveň jsem hrdý 
na to, že jsme součástí regionu STAR, 
který sdružuje tři obce: Dolní Břežany, 
Zlatníky-Hodkovice a  Vestec. Je to 
vědecko-technologický klastr, jehož 
cílem je, aby se celá tato oblast změ-
nila především v centrum pro moderní 
vědu, výzkum a  inovace a současně 
uplatnění nových poznatků v  praxi. 
Aby věda nekončila jen základním 
výzkumem, ale současně aby na to 
navázaly společnosti, které výsledky 
tohoto výzkumu budou uplatňovat 
v praxi. 
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Žijeme současností, 

myslíme na budoucnost

Další věcí, kterou se v současné době 
zabývám, je komunitní energie. Snažím 
se vidět tu stávající energetickou krizi ne 
jako problém, ale jako příležitost udělat 
opět něco víc pro naše občany. Zatím je 
to vše na bázi ústních dohod s partnery, 
ale už se rýsuje možnost reálné dohody 
o spolupráci v této oblasti. O tom budu 
informovat někdy v podzimních Vestec-
kých listech v samostatném článku vě-
novaném tomuto tématu. Nemůžeme žít 
jen současností, ale musíme myslet na 
hodně let dopředu, na další generace, 
které přijdou po nás. Mění se potřeby 
lidí, mění se obec, chceme vybudovat 
centrum obce s novou radnicí, rozvíjet 

Prostor pro
Milana Petruse, místostarostu obce Vestec

další rekreační zóny pro naše obča-
ny, nová sportoviště. A k tomu všemu 
potřebujeme infrastrukturu. Potřebu-
jeme připravit komunikace, vodu, ka-
nalizaci. A to je můj úkol, připravovat 
plán rozvoje tak, abychom vybudovali 
infrastrukturu včetně „těch trubek“ 
dřív, než něco z výše uvedených zá-
měrů postavíme. A já vám můžu slíbit, 
že udělám všechno pro to, abychom 
pro naše občany vytvářeli moderní 
obec s moderní infrastrukturou, zkrát-
ka obec, kde se nám všem dobře žije. 
To je základ!
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Jarní očista duše 
aneb znovuzrození 
nás samotných 

Jaro – krásné roční období, během něhož vše po 
unavené studené zimě zase vzkvétá, probouzí se. 
Všude se objevují svěží barvy a vůně, sluníčko nás 
nabíjí vitaminem D a celkově cítíme více energie 
a chuti do nových projektů. Jak můžeme pomoci své 
psychice, aby se po měsících plných šedi zmátořila 
a zase rozkvetla?

Nejprve je potřeba se probrat a připra-
vit mysl na nové budoucí aktivity. Mno-
ho lidí si hlavně během zimního období 
stěžuje na různé úzkosti a  depresivní 
stavy. Pojďme jich nechat co nejvíce 
za sebou. Zbavte se černých myšle-
nek a stresu. Stejně jako děláte očistu 
vašeho šatníku a měníte péřové bundy 

za vesty a šaty, zkuste i své hlavě tro-
chu odlehčit, protřídit v ní různé pocity 
a myšlenky, které se mohly nahromadit 
za těch několik tmavých měsíců. Napiš-
te si, jak se nyní máte, kde se ve svém 
životě nacházíte a  co jste už za zimu 
stihli úspěšně vyřešit a uzavřít. Úkolem 
hlavy je myslet, ale někdy je třeba jí 
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Psychologická poradna

trochu „odplevelit“ od negativních my-
šlenek typu „jsem k ničemu“ nebo „nic 
mi nejde“ a „na to nemám“, aby mohla 
fungovat lehčeji a  efektivněji. Dýchej-
te zhluboka. Naplno. Pusťte si nějakou 
klidnou relaxaci nebo řízenou imaginaci 
či meditaci (mnoho jich najdete zadar-
mo i  na youtube) a  soustřeďte se jen 
na moment tady a  teď. Zkuste v  tom 
vytrvat, i když vám to zprvu nemusíte jít 
snadno – dosud zahlcené hlavě může 
trvat, než se přizpůsobí pomalejšímu 
módu. Navíc se vám okysličí mozek 
i krev a může vás napadnout plno super 
nápadů! Nezapomínejte na rovnováhu 
pracovního a osobního života (work-life 
balance), která je opravdu nepostrada-
telná! Vyplatí se vytvořit si nějaký rituál 
jako předěl mezi pracovním prostředím 
a příchodem domů. Pro někoho je to jíz-
da na kole, pro někoho káva v restaura-
ci. Lépe se tak naladíte na obě zásadní 
oblasti vašeho života.

Nyní je na čase si srovnat priority a dob-
ře si nastavit cíle, které vás v práci či 
v  osobním životě ve druhé půli roku 
čekají. Zastavte se tedy a odpovězte si 
na otázku, co je pro vás důležité? Na co 
se nyní chcete soustředit? Zkuste své 
odpovědi formulovat opravdu co nejví-
ce konkrétně (např. chci zhubnout ne-
stačí – kolik kg? za jak dlouho?), abyste 
mohli dobře měřit, jak moc jste svému 
cíli blízko či daleko. Také nemá smysl si 

stanovovat nereálné podmínky (např. 
Zítra uběhnu maraton, když běh nesná-
šíte a ještě jste s ním ani nezačali), pro-
tože to člověka akorát odradí od nějaké 
snahy a místo toho se naplno dostaví 
zklamání a frustrace. Zásadní je i těše-
ní se na to, co přijde, až úkoly splníme, 
až dosáhneme svých cílů a naplníme si 
své sny. Počasí je (konečně!) čím dál tím 
slunnější a přímo vybízí k fyzickým ak-
tivitám venku! Choďte, cvičte, běhejte, 
plavte... Najděte si svůj vlastní pohyb, 
který vám bude dělat radost a věnujte 
se mu pravidelně! Pokud se věnujete 
nějaké formě otužování, prodlužte si 
svůj pobyt v ledové sprše, vaně či jezír-
ku! Takové samovolné uschnutí na tep-
lém vzduchu v  trávě poskytne hlavě 
skvělou relaxaci a odpočinek, zároveň 
dobije tolik potřebné baterky! Dodržuj-
te pravidla psychohygieny, která sedí 
konkrétně vám – nemusíte dělat vše, 
co se kde píše (třeba i  v  tomto člán-
ku). Snaha o  to dělat všechno, i  když 
to sám/sama vlastně vůbec tak nechci, 
může být naopak kontraproduktivní 
a stresující. Vyberte si prostě to, co těší 
a naplňuje právě vás. 

Online psychologická poradna MOJRA.cz
www.mojra.cz
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Totálně nasazení 
- Nucené práce v Německu a Rakousku 

za druhé světové války

Příslušníci protektorátu sice nemuseli 
rukovat do války, ale povinností se jim 
stalo tzv. totální nasazení. Jednalo se 
hlavně o ročníky 1921 a 1924. Posléze 
celé ročníky 1918 až 1928. Největší po-
třeba pracovních sil nastala po vyhlá-
šení „totální války” na počátku ledna 
1943. Pracovní úřady byly reorganizo-
vány a pověřeny náborem pracovních 
sil na práci do německé říše. Jejich 
neblahou působnost poznali také mla-
dí vestečtí občané: Václav Mášek (pra-
coval v Bavorsku), Jaroslav Peták, Jan 
Trnka, Růžena Kramulová, Antonín 
Skřivan ze Šatalky od rybníčka a Emi-
lie Zemanová. Byli násilím oblečeni do 
uniforem pracovních kolon a  museli 
nedobrovolně opustit domov. Někte-
rým se podařilo z  Reichu utéct. Bo-
hužel, byli chyceni, následně vězněni, 
a  pak znovu nasazeni. Opětovně se 
pokoušeli o  útěk, který se nakonec 
zdařil. Museli se skrývat. Od té doby, 

oni a  jejich rodiny žili v  neustálém 
strachu z odhalení, ale i udání.

Jestliže minulý článek ve VL o junáckém klubu vyzněl 
ve svém závěru optimisticky, tak dnešní téma bude 
mít velmi smutnou dějovou nit. A ten, kdo ji vytvářel, 
se vůbec nechtěl ke svým zážitkům vracet. Smutné 
vzpomínky zasunul, zatlačil hluboko do svého 
podvědomí. Nechtěl o nich nikomu vyprávět. 
My se znovu vrátíme válečného období.
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Povolávací rozkaz obdržel i  Václav 
Kulhavý, narozený 1921 a  Jiřina Kulha-
vá (sourozenci). Václav se však domů 
nevrátil. Zahynul při náletu v  polské 
Vratislavi. Nešťastný osud potkal pana 
Antonína Baxu, který nuceně praco-
val v  těžkých podmínkách na druhém 
konci Prahy. Musel tam denně dojíždět 
na kole a na celkové vyčerpání zemřel 
doma dne 4. 10. 1944.

Pomník padlých byl ve Vestci vztyčen 
po I. světové válce. Po osvobození 1945 
přibyla na žulový monument černá des-
ka se jmény devíti padlých hrdinů v le-
tech 1914 až 1918. Pro ty, kteří nepřežili 
druhou světovou válku, nezbylo na plo-
še místo. Text byl zestručněn, nikdo ne-
byl jmenován. Úcta byla určena obětem.

 Blanka Pašková

Historie obce
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